

Fatwa of the Sharia Supervisory Board (SSB) in Bahrain Islamic Bank regarding Zakah and what's related to it.

All praise to Allah, the Lord of the Worlds and may the blessings of Allah and peace be upon our master Muhammad and his family and companions.

First: Terms of Zakah

1. The bank is committed to calculate Zakah according to SSB resolutions which stated that Zakah calculation should be based on ;
Shareholders Equity - Investments not acquired for trading OR Net Invested Method according to the following method:
Shareholders Equity include:
Paid-up Capital
+Reserves (statutory and non-statutory)
+Provisions (not deducted from Assets)
+Net Operating Income
+Non-Current Liabilities (liabilities that are not due to be paid during the financial year)

Investments not acquired for trading include:

Net Fixed Assets

- +Non-tradable investments (Real Estate for rent, etc.)
- +Accumulated Losses

2. The Zakatable base is calculated at the rate of 2.5775% and is calculated at the end of each Gregorian calendar year.
3. The bank determines the Zakah for each share after approval from the SSB.

Second: Zakah disbursement responsibility:

1. Shareholders' Zakah :Shareholders' Zakah is the responsibility of the Shareholders. They should calculate it by multiplying the amount of Zakah per share (announced by the institution) x Number of shares owned by the shareholder. Zakah is obligatory annually regardless if the institution was profitable or at loss during that year, this is because Zakah is based on the Net Invested Amounts.
2. Bank's Zakah: In principle, the bank's Zakah is part of the Shareholders' Zakah obligation. The practice has been that the bank is the party who disburses part of the Shareholders' Zakah which

فتوى هيئة الرقابة الشرعية حول الزكاة وما يتعلق بها

في بنك البحرين الإسلامي

الحمد لله رب العالمين، والصلاة والسلام على سيدنا محمد سيد الأولين والآخرين، وعلى آله وصحبه أجمعين، وبعد

أولاً: نظام حساب الزكاة

1. يلتزم البنك بحساب الزكاة حسب ما تقرره هيئة الرقابة الشرعية، وقد اختارت الهيئة حساب الزكاة وفقاً لطريقة (حقوق الملكية-الأموال غير الاستثمارية أو صافي الأصول المستثمرة) حسب القاعدة التالية:
تتمثل حقوق الملكية في:
رأس المال المدفوع +
الاحتياطيات (القانوني والعام) +
المخصصات التي لم تحسم من الموجودات +
صافي الدخل (الأرباح التشغيلية) +
المطلوبات غير مستحقة الدفع خلال الفترة المالية +

وتتمثل الأموال غير الاستثمارية في:

- صافي الموجودات الثابتة +
 - الاستثمارات المقتناة لغير المتاجرة (العقارات المعدة للإيجار ونحوها) +
 - الخسائر المرحلة
2. يحسب الوعاء الزكوي وفقاً لآخر يوم من العام الميلادي، وتخرج الزكاة بنسبة 2.5775%.
 3. يحدد البنك نسبة من زكاة كل سهم بعد إقرارها من هيئة الرقابة الشرعية.

ثانياً: مسؤولية إخراج الزكاة

1. زكاة المساهمين: زكاة المساهمين من مسؤولية المساهمين، وذلك بضرب نسبة زكاة السهم المعلنة X عدد الأسهم، وتجب الزكاة عليهم سنوياً دون النظر لربح أو خسارة البنك في تلك السنة، لأن الزكاة تجب على صافي الأموال الاستثمارية.
2. زكاة البنك: الأصل أن زكاة البنك جزء من زكاة المساهمين، وقد جرى العمل على إخراج البنك جزءاً من زكاة المساهمين تتمثل في مجموع الاحتياطي القانوني والاحتياطي العام

consists of total statutory and non-statutory reserves and retained earnings; if this total becomes negative due to an increase in dividends distributed, the bank still disburses Zakah reflecting the reserves amount regardless if the total above was negative. This Zakah amount is then deducted from the total Zakah required from the shareholders without exempting the Shareholders from their duty to disburse their shares' Zakah; this advantage the public interest and activates the bank's social responsibility role in benefiting society.

3. Investment Account Holders' Zakah (Depositors) : Depositors in savings and current accounts are responsible for their own Zakah disbursement. They have to collect the monies in their different accounts and disburse their Zakah if it reaches Nisab (monetary threshold) and passing a lunar year/Hawl after the Nisab. The bank does not disburse the Zakah on their behalf.

Third: Investing Zakah funds

In principle, the bank should disburse its Zakah during the year, but if the bank delays its Zakah for special reasons and decided to invest it, the bank therefore needs to add the net Zakah invested funds, minus its share as a Mudarib, to the Zakah pool. It must be noted that the Zakah funds should be invested in a low risk investment pool.

Fourth: Zakah funds disbursement channels and other charities

1. Zakah: is disbursed in the Zakah disbursement channels highlighted by the Quranic verse: { The obligatory charity shall be only for the poor and the needy, and for those who work to collect it, and to influence hearts (to belief), for ransoming captives, and debtors in the Way of Allah and the destitute traveler. It is an obligation from Allah and Allah is Knowing and Wise } Taubah 60.
2. Charities: These are charity amounts that are allocated by the bank's Board of Directors and can be disbursed to any party as long as it does not contradict Islamic principles.
3. Obligatory donation funds: These are funds that have been donated by the bank's clients due to late charges stipulated in finance contracts approved by

والأرباح المبقاة. وفي حالة ما إذا كان المجموع بالسالب بسبب زيادة الأرباح الموزعة فيخرج البنك الزكاة عن الاحتياطات دون النظر للمجموع السالب، ويخصم هذا المبلغ من مجموع الزكاة الواجبة على أسهم المساهمين دون إعفاء المساهمين من مسؤولية إخراج زكاة أسهمهم بأي حال من الأحوال، وذلك نظرا للمصلحة العامة ولتفعيل دور المسؤولية المجتمعية للبنك.

3. زكاة أصحاب الحسابات الاستثمارية (المودعين): زكاة المودعين عن أموالهم الموجودة في حسابات التوفير والحسابات الجارية أو الودائع تقع عليهم، وعليهم جمع ما لديهم من تلك الأموال في حساباتهم بأنواعها وإخراج زكاتهم إذا دار عليها الحول وبلغت النصاب، ولا يخرج البنك الزكاة عنهم مطلقاً.

ثالثاً: استثمار أموال الزكاة

الأصل أن يخرج البنك الزكاة (زكاة البنك) خلال العام، وفي حال تأخر البنك عن إخراجها لظروف استثنائية واستثمرها البنك فعليه أن يضيف صافي استثمار أموال زكاة البنك بعد خصم نصيبه كمضارب إلى أموال الزكاة، ويؤخذ في الاعتبار أن تستثمر في وعاء قليل المخاطر.

رابعاً: مصارف أموال الزكاة والأموال الأخرى

1. الزكاة: تصرف مبالغ الزكاة في مصارف الزكاة المعروفة والمذكورة في قوله تعالى: (إِنَّمَا الصَّدَقَاتُ لِلْفُقَرَاءِ وَالْمَسْكِينِ وَالْعَامِلِينَ عَلَيْهَا وَالْمُؤَلَّفَةِ قُلُوبُهُمْ وَفِي الرِّقَابِ وَالْغَارِمِينَ وَفِي سَبِيلِ اللَّهِ وَابْنِ السَّبِيلِ فَرِيضَةً مِّنَ اللَّهِ وَاللَّهُ عَلِيمٌ حَكِيمٌ) التوبة 60.

2. التبرعات: وهي التبرعات المرصودة من مجلس إدارة البنك، وله حق الصرف للجهات التي يراها بما لا يخالف أحكام الشريعة الإسلامية.

3. مبالغ الالتزام بالتبرع: وهي المبالغ التي تبرع بها زبائن البنك بسبب تأخرهم عن سداد مديونياتهم حسب ما تنص عليه عقود التمويلات المقررة من هيئة الرقابة الشرعية، ويتم إيداعها في حساب مخصص وتصرف للجهات المستحقة.

the SSB. These donations are kept in a special charity account and are then disbursed to charitable parties.

4. Charity account funds: These are funds that the SSB have decided to purify due to non-sharia compliant transactions, or are doubtful funds received by the bank, or are funds from anonymous sources whose owners are unknown (after a time period set by the SSB).

The SSB annually reviews Zakah funds' and other accounts' disbursements to ensure that these funds are disbursed in their respective channels. The bank may disburse these funds through an internal Zakah committee or through approved charity organizations. The SSB has stipulated in its resolution no.-3/1203 2018/2dated September 3rd, 2018 titled “The Sharia guidelines for the disbursement of Zakah funds, donations and interest-free loans”.

May the blessings of Allah and peace be upon our master Muhammad and his family and companions.

4. حساب الأموال المجنبّة: وهي المبالغ التي قررت هيئة الرقابة الشرعية تطهيرها بسبب المعاملات التي نتجت عن خطأ شرعي استوجب التجنب، أو من الأموال المشبوهة التي استلمها البنك، أو من الأموال المجهولة المصدر ولم يعرف أصحابها بعد مضي المدة التي تقررها هيئة الرقابة الشرعية.

وتراجع الهيئة سنويا صرف مبالغ الزكاة والحسابات الأخرى للتأكد من إخراجها ضمن مصارفها. وقد يخرج البنك هذه المبالغ عن طريق اللجنة الداخلية للزكاة، أو بتقديمها للجمعيات الخيرية المعتمدة. وقد حددت الهيئة في قرارها رقم ق-3/1203-هـ 2018/2 بتاريخ 3 سبتمبر 2018 الضوابط الشرعية لمصارف أموال حسابات لجنة الزكاة والتبرعات والقرض الحسن.

وصلّى الله على سيدنا محمد وعلى آله وصحبه وسلم